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A.Celkovéhodnocení:PředloženáprácekolegyRooksevycházípředevšímzcytoLa
morfometrickéanalýzy,převážněstředoevropskýchpopulacíhexaploidůatetraploidů/mm
6#/o#J.%s.l.;vmenšímířevyužilkolegaRookstakéklasicképočítáníchromosomůpomocí
roztlakovémetodyaorientačnětakégenotypovouanalýzupomocíisozymů.Spíšeokrajověsi
autorhlavněvúvodníchúvaháchčivdiskusivšímátakéfenologie,ekologie,reprodukčních
systémů,adalšíchsouvisejícíchproblémů.Prácezahmujetaképřehledhlavníchdřívějších
taxonomickýchpohledůnastudovanýkomplex.Rozsahstudovanéhomateriálujedostatečný;
použitémetodyodpovídajípovazeproblému,musímvšakpřiznat,ženeúplněvšechny
statistickéanalýzy,prezentovanévprácijsembylschopenposoudit;výsledkyjsoukriticky
interpretoványadostatečnědiskutoványasvýmrozsahemjsouúměmédiplomovýmpracím
odboméhostudiabotaniky.Připomínky,kterébudouvznesenyvmémposudkunejsouvedeny
protivěcnéstráncepráceamajíspíšecharakternámětůkvysvětleníněkterýchneúmyslně
zamlčenýchfáktůčimajípřimětautorakzamyšlenísenadvlastnímivýsledkyvkontextu
jiném,nežučinilsámvdiskusi,čiúvodupráce.Celkověmohukonstatovat,žeprácesplňuje
stanovená kritéria a doporučuji ji k obhajobě s návrhem známky výbomě.

8. Rezenzní připomínky, poznámky a náměty:
(1)Psítinovitých,podobnějakoušáchorovitých,jesholokinetickoupovahouchromosomů
spojenaagmatoploidie.Autorvšakjakopříčinuvrozdílnostichromosomovýchpočtů
identifikovalvestudovanémkomplexuklasickoupolyploidii.Dojakémíryjeagmatoploidie
známá a popsaná u rodu /##c#S vůbec?
(2)Upolyploidůbývajíčastovyužíványkdeteminaciznakykorelujícísvelikostíjademé
DNA, tj. velikost semen, prašníků, pylových zm či průduchů. Měření semen, které autor
prováděl, neprokázalo však signifikantní rozdíly mezi ploidními úrovněmi. Přesto bych se
obecněivtakovýchpřípadechpřimlouvalzajehoprezentaci,stejnějakovpřípaděprašníků,
kteréautortakéměřil.Vsebekritickékapitolceonedostatcíchpráceautorzmiňuje,Že
průduchy měřeny být mohly. Není to úplně bezpracné, ale z vlastní zkušenosti mohu říct, Že
se průduchy měřit dají docela snadno a rychle a navíc bez problémů i na herbářovém
materiálu,kdejelzepraktickyvždynajítamohlybysloužit,pakližebyjakoznakfungovaly,
prodetekciploidníúrovněibadatelům,kteřínemohoupoužítcytometr.Spylovýmizmyjeto
trochutěžší,aleitosedá.Pokudnemámnutitautoraksebemrskačskémuvysvětlení,pročpyl
neboprůduchyneměřil,zeptámseaspoň,vjakémteoretickémpoměrubybyladélka
průduchůhexaploidakdélceprůduchůtetraploidazapředpokladu(i)absolutněstejnéhotvaru
průduchůtetraploidaahexaploida,(ii)velikostjademéDNAhexaploidaje1,5násobkem
velikosti jademé DNA tetraploida a (iii) platí absolutně lineámí korelace mezi velikostí buněk
avelikostíjader?Dojakémírysetentopoměrblížípoměrustředníchhodnotdélkyprašníků,
které zjistil během svého výzkumu?
(3) Zkoušel autor cytometricky zkoumat i rostliny suché? Pakliže ano, jak staré položky
umožňovaly j eště detekci ploidie?
(4)Vsouvislostisevznikemsměsnýchpopulacítetraahexaploidůvrámcivětšíhoúzemíje
možná vhodné uvažovat i o možnostech šíření. Jaké jsou způsoby distribuce diaspór u /cmg#
Ď#/o#!.wss.l.?Tedyjakéautormůžedoložit,najakémůžeusuzovatzmorfologickýchadaptací
přímo u J ó#/o#z.#s s.l., jaké uvádí literatura, či jaké obecně typy distribuce lze u sítin
očekávat?
(5) V práci je variabilita velikosti jademé DNA hexaploidů nižší než u tetraploidů. Čím to
může být způsobeno? Byly činěny pokusy prokázat reálnost existence rozdílů ve velikosti
DNA alespoň mezi velikostně extrémními vzorky pomocí „dvojpeaků"?



(6) Vyšší polyploidi bývají obvykle ve srovnání s diploidy o něco menší, co do monoploidní
velikostigenomu.Vyjstezjistilopak.Testovaljstepoměrtetraploid/hexaploidopakovaným
měřením směsi těchto cytotypů?
(7) Co se týká cytometrické detekce aneuploidie, nesouhlasím s Vaším tvrzením, že citlivost i
těch nejlepších cytometrů toto neumožňuje. V extrémních případech lze např. u býčích
spemií obdržet „dvojpeak" (X vers. Y).
(8) Povzdech: isozymy byly pilotně zařazeny do práce - Škoda, Že nebyly přednostně
aplikovány na sympatrické ploidní úrovně. Mohly by něco říci k vícekrát v práci vzpomenuté,
nevyjasněné a přitom tak zásadní, otázce vzniku hexaploidů.
(9) Dostál ve svém seznamu z roku 1981 a ve květeně z roku 1989 uvádí ze studovaného
komplexu v širším slova smyslu pro Československo také J%nc#s/.#zepcz%kí.g., popsaný
Krečetovičem a Gončarovem. V květeně z r.  1989 Dostál navíc uvádí také /##c#s #c7sÍcz7!ÍÁ%S
popsaný také těmito autory. 0 J #czs/o#/Á#s se zmiňujete, Že na základě studia typového
materiálu kol. Kirschnerem, může být tento považován za konspecifický s J rczww.m. 0 J
/.#zepcz#4z.í. se však v kapitole pojednávající taxonomické názory na studovaný komplex
nezmiňujete. Jak je to s ním tedy je?
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